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פֶר" קְרְאוּ בַסֵּּ ינוּ בַּ  וַיִּּ בִּ אקְ מִּּ וַיָּּ  "רָּ
 השבוע-בפרשת מדייקים ומדקדקים

 

 שורשים ומשפחות מילים בפרשה

 גזרת חפ"נ - שורש נת"נ

ן  י, תְנ֥וּ, נָתַַ֤  לָתֵת, וְנָתַתִּ

 לשורש זה יש ארבע צורות נטייה:

  :ןכל אותיות השורש נכתבות ונשמעות  נָתַַ֤

 "תֵן פ נ': הידמות של פה  אֶתֵן, תִּ

  ילה"פ נ': הידמות של  וְנָתַתִּ

  :'לָתֵתהיעלמות של שתי אותיות השורש נ 

 

 )בהמשך להסבר בפרשת "שמות"(  גזרת חפ"נ - שורש נא"ק

ת י אֶֶֽ עְתִּ י שָמַַ֗ ַ֣ ל אֲקַת  נֶַֽ -וְגַַ֣ם | אֲנִּ שְרָאֵֵ֔  )ו, ה(  בְנֵַ֣י יִּ

שם עצם. וכן כתוב בספר פועל וככהשורש נא"ק מופיע מספר פעמים בתנ"ך 

י  אֶת"( )ל, כדיחזקאל  ה וְ זְ -וְשָבַרְתִּ וֹת פַרְעֵֹ֔ ק נַאֲק֥וֹתרעַֹ֣ ל נָאַַ֛  ". יולְפָנֶָֽ  חָלָָ֖

ה.ק  ע  ה: צ  ק  א  משמעות המילה נ   ל  ט   ה מתוך צער, במשקל ק 

 

 "וארא"ת פרש
 הוראת עבריתמפקחת  –תרצה יהודה 

 
 

 מפקח כולל –הרב יעקב אלבירט 
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 נל"י  ,גזרת חפ"נ – שורש נכ"י

תָה על:בניין פ    וּ, נֻכָָּ֑  . נֻכָּ֑

ההפעלים הללו: את נטיית  רש"ימפרש  תָּ ה נֻכ ָּ עֹרָּ ה וְהַש  ְ ָּ ת  ש ְ ִּ רָה, נ   - וְהַפ  ב ְׁ וֹן לְׁ ש ְׁ ש 

לֹ  ו ; וְׁ כֵן לֹא נֻכ  ים" )ישעיהו ט"ז(, וְׁ כָא  כֹה" )מלכים ב כ"ג(, "נְׁ עֹה נְׁ רְׁ ַּ כֵן לְׁ א י  "פ  ָ ש  ת  וֹ לְׁ ש  וֹן פָרְׁ

תָה, נֻ מוֹ הֻכ ָ תָה כ ְׁ פָרֵש  נֻכ ָ קוֹם ה"א לְׁ מְׁ אֵין נו"ן ב   ֶׁ אָה, ש  כ ָ ו  הַּ ו  מוֹ כ ְׁ כ  ו הֻכ  נ  א הַּ ל ָ ש  , אֶׁ ֹרֶׁ "ן ש 

מוֹתָיו"  צְׁ ו  עַּ פ  ֻ ש  ת "וְׁ רַּ זְׁ ג   הֲרֵי הו א מ  בָה וַּ ֵ ת   .)איוב ל"ג(ב ַּ

התלכדות של נ' השורש עם נ' של בניין נפעל כלומר: האות נ' בפעלים האלה היא 

 .ולכן לא יתכן שהמילה היא בבנין הפעיל במשמעות של "הכאה"

 

 

 רת נל"יגז -שורש פל"י 

י   פְלֵיתִּ ה, וְהִּ פְלַָ֣  במשמעות של הבדלה והפרשה.  – וְהִּ

 לאורך הנטייה ישנן פעמים בהן האות ה"א מוחלפת באות י'.

 במספר מקומות במקרא אנו פוגשים את השורש פל"א במשמעות זהה,

א נֶֶָּ֑֑דֶר"למשל:  ָ֖ י יַפְלִּ ֥ יש כִּ  .)ויקרא כז, ב( "אִִּ֕

 

 

 ינל" נעו"י, גזרת – ישורש הי"

  ל הפעלים בפרשה הם בבניין קל.כ

ה בהווה:   הוֹיַָ֗

ימעבר לעתיד: בתוספת ו"ו ההיפוך  יתִּ ימעתיד לעבר:  ,וְהָיַָ֣ה, וְהָיִּ   וַיְהִַּ֗

הבעבר:  יְתָ֥  הֶָֽ

הְיֶהבעתיד:  ֶֽ י, יִּ ֥ יהִּ  )האות יו"ד לא נשמעת בהשפעת ו"ו החיבור שלפניה(. וִּ

תצורת המקור:  הְיַֹ֛ ֶֽ  הֱיוֹת, מִּ
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 נל"א ,ת נפ"יוגזר -שורש יצ"א 

 .במשמעות גרימה כל הפעלים בפרשה בשורש זה הם בבנין הפעיל

י יאמעבר לעתיד )בהשפעת ו' ההיפוך(,  – וְהוֹצֵאתִּ יאהווה,   - הַמּוֹצִּ  – וּהוֹצִּ

יא ציווי.  שם פועל. - לְהוֹצִּ

 

 

 גזרת נפ"יו -השורשים יד"ע, יצ"א, יס"ד 

. פה"פ לעתים כתובה ונשמעת, ו' או י'פה"פ מופיעה מגזרה זו  ושמות בפעלים

י. במילה לעיתים כתובה אך אינה נשמעת ולעיתים היא נעלמת ִּ ת  בבניין נפעל,  נוֹדַע 

 האות ו' היא אות מקורית של השורש.

יבמילים מהשורש יצ"א בבניין הפעיל:  הוֹצֵאתִּ יא, ו  וֹצִּ האות ו' נמצאת אך לא  – הַמ 

 נשמעת.

הבמילה  וָּסְדָָ֖   .אות השורש נשמעת הִּ

 

 הסברו של רש"י לתופעה זו:

ן־הַי֥וֹם  הלְמִּ וָּסְדָָ֖  )ט, יח( הִּ

גוֹ  מפרש רש"י: סוֹדָה  יוֹ"ד, כ ְׁ ת יְׁ ל ַּ ח  ת ְׁ ֶׁ בָה ש  ֵ כָל ת  דָה; וְׁ ס ְׁ יַּ תְׁ נ   ֶׁ דע, יסר, , ילד, ין יסדש 

דָה   סְׁ ו ָ מוֹ ה  י וֹ"ד, כ ְׁ קוֹם הַּ מְׁ י"ו ב   ו ָ באֹ הַּ ָ ת, ת  לֶׁ עֶׁ ַּ פ  תְׁ יא מ  ה  ֶׁ ש  דָה  , ה  כ ְׁ לְׁ ע, )הושע ב'(, וַּ  ו ָ דַּ ו ָ י  

ד" )משלי כ" ר עָבֶׁ סֶׁ ו ָ ים לאֹ י  בָר  דְׁ יוֹסֵף" )בראשית מ"ו(, "ב   לֵד לְׁ ו ָ י    . ט("וַּ

ההִּ המילים  סְדָָ֖ דוָּ וַיִּ , וֶָּֽ  חיריק דגש וקמץ. –הן בבניין נפעל וסימנן חד"ק  לֵַ֣

י בנין קל עבר: וואית אחרי כמו בניקוד וו' החיבור, י' ש י' היא אות שורש. דַעְתֶםוִּ

יהו"ו נאלמת, וכן גם במילה  ֶֽ חוִּ   פה"פ נשמעת. יְדַעְתֶם. לעומת זאת במילה  שַלַ֥

ע :בבנין קל בעתיד  נופלת בנטייה. ו/פה"פ י - תֵדֵַ֔
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 יו"נעגזרת  - שורש עו"ז

ח  ה שְלַַ֤ ת הָעֵז  וְעַתַָ֗ קְנְךֵ֔ -אֶֶֽ  ט, יט( ) מִּ

, וְׁ  רש"י: נוֹש  ח כ ְׁ לַּ ו מוֹ, ש ְׁ ג  רְׁ תַּ יזו " כ ְׁ ים הֵע  ב  ג ֵ בֵי הַּ ז '(,ישעיה י)כֵן "יוֹש ְׁ יָ "הָע  נְׁ נֵי ב  ן"ו  ב ְׁ  מ 
 .ו'(יה )ירמ

 .אסוף, לכנסל -השורש הוא עו"ז ושם הפועל הוא "להעיז" 

 להבדיל מהשורש עז"ז במשמעות של הפגנת עוז ואומץ לב. 

עֵז ובנטיה ה, : מֵעֵז, מ  שם הפועל בשורש זה הוא: לה   עֵז 

 .)משלי ז, יג( "וַתאֹמַר לוֹ ה פָנֶיהָ הֵעֵזָ "וכן: 

 

 ת השלמיםשורשים מגזר

 רש של"חוש

ח בניין קל: שְלַַ֣ חַ  ,וַיִּ י, שלֵֵֹ֜ חְתִּ  שָלַַ֣

 דגש חזק תבניתי בעה"פ: = לע  בנין פ   

ח   אֲשַלְחָה  ציווי,  - שַלַ֥ חַ מְשַ    וֶַֽ ח   לֵַ֣ לַָ֖  במשמעות גרימה. , פעליםשִּ

ם  א.כינוי מושמקור בצירוף  – שַלְחֶָֽ

חַ   שם פועל בבנין פיעל. – לְשַלֵָּ֑

 

יחַ בְךֵ֜  בנין הפעיל: י  מַשְלִִּ֨ נְנִּ   – הִּ

  .מהבנין הכבד הנוסף)=צורה נדירה(  מלה זרה עזרא:-אבןמפרש 

ם" )דברים ל"ב(,מפרש: י "רשו ח ב ָ ל ַּ ַּ הֵמוֹת אֲש  ן ב ְׁ ֶׁ ש  כֵן "וְׁ ךָ, וְׁ ה בְׁ גָרֶׁ וֹן ש    מְׁ ש   .יו  ס  לְׁ

 

  עת"ר

ר בניין קל:  וַיֶעְתַָ֖

יר :בניין הפעיל ַ֣ י ,אַעְתִּ ַ֣ ירוּ, וְהַעְתַרְתִּ ַ֣  ציווי – הַעְתִּ
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ם פַרְעהֹ וַיֶעְתַר אֶל   )ח, כו( ה'וַיֵצֵא מֹשֶה מֵעִּ

יר, הָיָה  :רש"ימפרש  ת   עְׁ י ַּ ר וַּ א לוֹמַּ ם ב ָ כֵן א  ה, וְׁ ל ָ פ  תְׁ ץ ב   ֵ מ  אַּ תְׁ ר, ו  כוֹל ליָ נ  מָע וֹמַּ ש ְׁ מַּ

מָע וַּ  ש ְׁ ל, מַּ עַּ פְׁ י   וֹן וַּ ש  לְׁ הו א אוֹמֵר ב   ֶׁ ש  ה, ו כְׁ ל ָ פ  תְׁ ה ב   ב ֶׁ רְׁ י ַּ רְׁ וַּ ה  י   ה לְׁ לב ֶׁ ל ֵ ַּ פ   .תְׁ

 . מבחין בין הפועל בבנין קל לפועל בבנין הפעילרש"י 

 התאמץ בתפילה,  -בבנין קל ויעתר : הדברים הסבר

 רבה דברים בתפילתו.הִּ  –בבנין הפעיל  העתיר

 

 

 דב"ר 

 ִּ ר ל:עֵ בדרך כלל נטיית השורש היא בבניין פ  בֶֶּ֧ ר ,דִּ ר ,וַיְדַבֵֶּ֧ ר ריְדַבִֵ֨  ,דַבֵַ֗ , תְדַבֵֵ֔

ים   מְדַבְרִּ  . הֶַֽ

 

ר"מתחילה במילים  ת ואראפרש ֹ  וַיְדַבֵ֥ ה-אֱל ים אֶל־מֹשֶָּ֑ ָ֖  ..." הִּ

ר "לָמָהואומר רש"י:  לוֹמַּ ר וְׁ ב ֵ דַּ ה לְׁ ש ָ קְׁ ה  ֶׁ ל ש  ט, עַּ ָ פ  ש ְׁ וֹ מ  ת  ר א  ב ֵ ז ֶׁהתָה לָעָ רֵעֹהֲ  ד    ."ם הַּ

כלומר השימוש בפועל זה מלמד על דיבור בתקיפות. כך גם מבואר בגמרא מסכת 

 מכות דף י"א.

בעל "הכתב והקבלה" מסביר זאת בהסתמך על אשר נכתב לעיל שבדרך כלל 

 נטיית שורש דב"ר הוא בבנין פיעל. וזה לשונו:

 יורונו מספר אין מקומות כי, קשה לשון דבור יהיה המקומות דבכל כוונתם "ואין

 החושקים מדרך ואין(, ד"ל בראשית) הנערה לב על וידבר ומהם, הזה הכלל הפך

 דבור אין', ה יראי נדברו אז( דשבת ו"פ) אמרו הלא גם, משמן רכים דברים רק לדבר

 שהוא לפי, ענין להפלגת תמיד משמש דבור שלשון בזה כוונתם אבל, ש"ע נחת אלא

 כ"ג דהיינו, רכה בלשון בין קשה בלשון בין בו לשמש יתכן כןל, הכבד מבנין

 .במאמר" המכוון ענין לפי תמיד ובאורו, והתחתונים הרכות תכלית להפלגת

ם  מקור בצירוף כינוי מושא ואות יחס. – בְדַבְרָָ֖

יך ר אֵלֶֶֽ  . בניין קל –)ו, כט( דבֵֹ֥
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  מא"נ

ם ן-וְאִּ חַ  מָאֵ֥ ה לְשַלֵָּ֑  שם. - וגם ט, ב(  )ז, כז אַתָָ֖

ה: מָאֵן" רש"י: ָ ת  בָן אַּ רְׁ ם סַּ א  ו י  - וְׁ נ  א כ   ל ָ סָרֵב, אֶׁ מָאֵן, מְׁ מוֹ מְׁ ם הַּ אָדָם עַּ הָ כ ְׁ ֵ מוֹ ל ש  עָל, כ ְׁ פְׁ  מ  

לֵו"  ָ קֵט" )איוב ט"ז("ש  ָ זָעֵף" )שופטים י"ח(, "ש  ר וְׁ  :)מלכים א כ'(, "סַּ

 ל ולא פועל.טֵ כלומר, לפי פירוש רש"י זהו שם ממשקל ק  

  .השם תואר – אתה מאן אם כיבפרק ט' פסוק ב' כותב:  אבן עזרא""

 עזרא סובר שמילה זו היא שם ולא פועל. גם אבן

 

ן ם מֵאֵָ֖ ח הָעֶָֽ  פועל. – )ז, יד( לְשַלַ֥

ןבניגוד למילה  פועל בעבר בבניין פיעל. יש תשלום דגש , זהו פועל ולא שם. מָאֵ֥

 שהיה אמור להיות באות א'., במקום הדגש התבניתי של הבניין באות מ'

 

 

 צורת הציווי בפרשה

ח, באֹ: קלבנין  ה, תְנ֥וּ, קֶַּ֧ וּ, רְאֵַ֛ בְח֥וּ ,לְכַ֛ ח, זִּ ר, שְלַַ֤ הנְ , אֱמַֹ֣  . טֵַ֤

ר לזיהוי בניין קל:  ולח, יושבת.ש –פועל בהווה שאין לו תחילית  סימן הֶכֵּ

יאוּ: הפעילבניין  ךְ, הוֹצִֵּ֜ ירוּ, וְהַשְלֵ֥ ַ֣  עֵז  הָ  ,םהַשְכֵַ֣ , הַעְתִּ

ח, דַבֵר: לע  פ   בניין   שַלַ֥

ב: התפעלבניין  תְיַצֵָ֖  וְהִּ
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 תופעות לשוניות הקשורות לדגשים

 דחיק

ר  ה -אֶל ה'וַיְדַבֵ֥ רלֵ מֹשֶ֥   – )ו, י( אמֶֹֽ

 

רל ֵ " הדגש באות ל' בראש המילה הנמצאת בין  ל ֵ " תפקידו להדגיש את ההברה אמֹֹֽ

 שתי הברות מוטעמות. 

 

 

 דגש חזק אחרי ה"א היידוע העדר

 ם חזקים באותיות המנוקדות בשוואבלשון המקרא יש נטייה שלא להטיל דגשי

(: "לפישוט הכפל גרם 80פרופ' יהושע בלאו עמד על תופעה זו בספרו "תורת ההגה והצורות של לשון המקרא". לדבריו )בעמ' 

נועה התקצרה )השתנתה לשווא(, נוצר קושי להגות הקושי לבטא הגה כפול בתנועה קצרה ביותר". היינו: כיוון שהת

ר֥וֹ –ישנן אותיות בהן יבוא דגש למרות היותן מנוקדות בשווא, כיוון שהן "חזקות" יותר  מכפל. בְּ   דַּ

 להלן דוגמאות מפרשתנו לתופעה זו:

   שמות: –קבוצה א' 

ָ֖ם יִּ לְוִּ ים, הֶַֽ ֶֽ צְפַרְדְעִּ ים ,בֶַֽ ֶֽ צְפַרְדְעִּ מְכַשְ , הֶַֽ יםוְלֶַֽ ָּ֑   פִּ

 פעלים: –קבוצה ב' 

חַ  מְשַלֵַ֣ ה, הֶַֽ מְקָרֶֶֽ ךְ, הַ֥ מְהַלֵַ֗ ים  , הֶַַֽֽ֝ מְדַבְרִּ מְ , הֶַֽ   יַלְדתֹ  הֶַֽ

יש מסורות הרואות במתג  .במילים אלה יש מתג ליד ה"א היידוענשים לב לכך ש
וא שאחריו כשווא נע ויש הקוראות את השווא וסימון לכך שיש לקרוא את הש

 כשווא נח.

 

 

 מ' השימושניקוד 

 ן". מ' השימוש היא קיצור של המילה "מִּ 
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להידמות היא מנוקדת בדרך כלל בחיריק ואחריה יבוא דגש חזק כתשלום לפיכך 

וּחַ קַֹ֣ מִּ : אות נ'. למשלה לש םמִּּ מִּ , צֶר רֵ֔ יִּ   .צְרָָּ֑

לעומת זאת, לפני אות גרונית, תנוקד מ' השימוש בצירה כתשלום לדגש שלא יבוא 

המֵֶֽ וּ :שלבאות הגרונית. למ רֶץמֵ  ,עֲבדָָֹ֖ וֹמֵֶֽ , אֶ֥ קמֵֶֽ , אַרְצֶֽ   .רָחָֹּ֑

חוט,  חוץ, מִּ היות ועוד מילים שהטעמתם מלעיל.יוצאות דופן: מִּ  ומִּ

 

 

 כינוי השייכות ביחיד וברבים

אוּ בְבֵיתֵֶ֔ : ביחידהנטייה  בְ  ךוְעָלוּ  וּבַָ֣ שְכֶָֽ ר מִּ חֲדַ֥ טָתֶָּ֑ -עַלוְ  ךָ֖ וּבֶַֽ   ךמִּ

י: ברביםהנטייה  שְאֲרוֹתֶֶֽ  יךוּבְתַנּוּרֶָ֖  יך  ת עֲבָדִֶ֨ וּבְבֵַ֤  כח(  )ז, יךוּבְמִּ

 ם שלך וכו'.ים שלך, התנוריבכינוי שייכות ברבים מתווספת האות י' : העבד

האות ט' מנוקדת בשווא עקב התרחקות הטעם בנטייה. לעומת זאת במילה  – ךַ֛ טְ מַ 

כי יש במילה טעם  השווא התארך לסגול –האות ט' מנוקדת בסגול  - ךטֵֶ֔ בְמַ 

 מפריד )זקף גדול(, הגורם להארכת התנועה. 

בְעַ תופעה זהה ניתן לראות במילים:   .ךמֵֶּ֔ וּבְעַ  - ךָ֖ מְּ וֶּֽ

 
 

 ה"א ויו"ד – השמטת אותיות

 השמטה של לה"פ ה"א:  בפועל

עַל   - עתיד מקוצר  ותעלה –במקום  וַתִַ֨

ךְ  ויכה –במקום  וַיִַ֨

ס  ותכסה –במקום  וַתְכַָ֖

אוֶָֽ   ואראה.  -במקום  אֵרַָ֗
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להארות, הערות והצטרפות 

 לרשימת התפוצה:

byad-halashon@gmail.com 

 

עַל - ציווי מקוצר  והעלה –במקום  וְהַ֥

ךְ    .והכה –במקום  וְהַָ֖

 בשמות:

ם ַ֣ ם  , חֳמָרִּ חַרְטֻמִּּ  , השמטה של האות יו"ד.כתיב חסר – הֶַֽ

ם אבל: הֲטֵיהֶָ֖ ם – בְלֶַֽ טֵיהֶָּ֑  מדובר כאן בשתי מילים במשמעות שונה.  :בְלֶָֽ

לָּטֵיהֶם י:"רשמפרש  ש   - ב ְ חַּ רַּ לַּ אי; וְׁ ַּ חֲש  ט ו בַּ ל ָ ין אוֹתוֹ ב ַּ ר  אוֹמְׁ ֶׁ וֹתֵינו  אָ ש  רו , ב  ם" "מְׁ לָטֵיהֶׁ ב ְׁ

ים )סנהדרין ס"ז( פ  ָ ש  ה כְׁ עֲש ֵ ם" מַּ הֲטֵיהֶׁ לַּ ים, "ב ְׁ ד  ֵ ה ש  עֲש ֵ  .מַּ

 

 בפרשה ניבים וביטויים

קצֶֹר רוּחַ   )ו, ט( מִּ

 .חוסר סבלנות, חוסר יכולת להתאפק עוד - קוצר רוח

 

שְמָ  םוְאֵיךְ  יִּ יִּ ל שְפָתֶָֽ י עֲרַ֥ ָ֖ אֲנִּ ה וֶַֽ י פַרְעֵֹ֔ נִּ  ו, יב() עֵַ֣

 .עילג , חסר יכולת התבטאות טובה - ערל שפתיים

 

ה ה אֶת־לֵַ֣ב פַרְעָֹּ֑ י אַקְשֶָ֖ ֥ אֲנִּ  (, ג)ז וֶַֽ

 ר.גילה קשיחות ואטימות, התאכז - הקשה את לבו

 

 עיון בעלונים קודמים:
http://cms.education.gov.il/EducationCMS/Units/ChinuchMuk

ar/PikuahPedagogi/HebChar/parashat_week.htm 

 

 עריכה לשונית: כוכבה גרסון
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